

Draws the attention of the petitioners to the observations of the Administering Authority, and to the statement of its special representative, in particular that the petitioners' employment was terminated for budgetary reasons only, that their employment was in any event on a temporary basis only, and that the provisions of the Labour Code are applicable to them.

597th meeting,
11 March 1955.

1213 (XV). Petitions concerning the freedom of assembly and of the Press (T/PET.7/369 and Add.1, 381 and Add.1 and 2, 388, 389, 383, 380 and 402)

The Trusteeship Council,

Having examined the petitions listed in the annex to this resolution concerning Togoland under French administration, in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/OBS.7/17 and Add.2, T/OBS.7/21 and 22, T/L.528),

Noting that in these petitions there are raised questions, both general and specific, relating to the freedom of speech, Press and assembly,

Recalling its resolution 1073 (XIV) concerning the holding of public meetings in the Territory,

Trusting that the Administering Authority bears always in mind the need for the respect of human rights in the Territory,

Expressing its interest in the continuing political development of the Territory, as is evidenced by the numerous newspapers published and petitions sent to the United Nations and the frequent political meetings,

Desiring that this political development shall continue unhampered,

1. *Invites* the Administering Authority to continue to facilitate this political development;

2. *Expresses concern* that the Council continues to receive complaints from the inhabitants of the Territory concerning the freedom of expression, Press and assembly, as exemplified not only in the petitions listed in the annex to this resolution, but also in petitions T/PET.7/394, 395 and 396;

3. *Decides* that the United Nations Visiting Mission to Trust Territories in West Africa, 1955, shall be invited to inquire into the general charges raised by the petitioners;

4. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority and to the statements of its special representative, in particular to the possibility that is open to aggrieved parties to address themselves to the State Counsel General as civil parties against those responsible for the incidents of which they complain;

5. *Further draws the attention* of the petitioners to the desirability of being more precise when making specific complaints.

Attire l'attention des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante et sur les déclarations de son représentant spécial, d'où il ressort notamment que les pétitionnaires n'ont été licenciés que pour des raisons budgétaires, qu'en tout état de cause ils n'avaient été engagés qu'à titre temporaire et que les dispositions du Code du travail leur sont applicables.

597ème séance,
le 11 mars 1955.

1213 (XV). Pétitions relatives à la liberté de réunion et à la liberté de la presse (T/PET.7/369 et Add.1, 381 et Add. 1 et 2, 388, 389, 383, 380 et 402)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné les pétitions concernant le Togo sous administration française dont la liste figure en annexe de la présente résolution, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du territoire en question (T/OBS.7/17 et Add.2, T/OBS.7/21 et 22, T/L.528),

Constatant que ces pétitions soulèvent des questions, tant générales que particulières, qui touchent à la liberté de parole, à la liberté de la presse et à la liberté de réunion,

Rappelant sa résolution 1073 (XIV) relative aux réunions publiques tenues dans le Territoire,

Persuadé que l'Autorité administrante est toujours soucieuse d'assurer le respect des droits de l'homme dans le Territoire,

Exprimant son intérêt pour les progrès constants que le Territoire fait dans le domaine politique, progrès dont témoignent les nombreux journaux publiés, les pétitions adressées à l'Organisation des Nations Unies, ainsi que les nombreuses réunions politiques,

Désireux de ne pas voir entraver ces progrès politiques,

1. *Prie* l'Autorité administrante de continuer à favoriser le progrès politique du Territoire;

2. *Exprime son inquiétude* du fait que le Conseil continue à recevoir, des habitants du Territoire, des plaintes relatives à la liberté d'expression, à la liberté de la presse et à la liberté de réunion, comme en témoignent non seulement les pétitions énumérées en annexe à la présente résolution, mais aussi les pétitions T/PET.7/394, 395 et 396;

3. *Décide* d'inviter la Mission des Nations Unies qui visitera en 1955 les Territoires sous tutelle de l'Afrique occidentale à faire une enquête d'ensemble sur les accusations portées par les pétitionnaires contre l'Administration;

4. *Attire l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité administrante ainsi que sur les déclarations du représentant spécial, en particulier sur la possibilité qui leur est fournie de s'adresser au Procureur général en se constituant partie civile contre les auteurs des incidents dont ils se plaignent;

5. *Attire également l'attention* des pétitionnaires sur le fait qu'ils auraient intérêt à donner des renseignements plus précis lorsqu'ils se plaignent de tel ou tel fait.

ANNEX

1. Petition from the Vice-President of Juvento (T/PET.7/369 and Add.1)
2. Petition from the National President of Juvento (T/PET.7/381 and Add.1 and 2)
3. Petition from Miss Béatrice Dweggah (T/PET.7/388)
4. Petition from Mrs. Céline Antoinette Mensah (T/PET.7/389)
5. Petition from the National President of Juvento (T/PET.7/383)
6. Petition from Mr. Nicodème A. Amegah (T/PET.7/380)
7. Petition from Mr. Martin Martelot (T/PET.7/402)

*595th meeting,
9 March 1955.*

1214 (XV). Petition from the Regional Secretary, Togoland Congress, Branch of Borada (T/PET.7/375)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from the Regional Secretary, Togoland Congress, Branch of Borada, concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.7/375, T/OBS.7/21, T/L.529),

1. *Draws the attention* of the petitioner to the observations of the Administering Authority;

2. *Invites* the Secretary-General to communicate to the petitioner the texts of its resolution 1221 (XV) and 1222 (XV) on the petitions from Mr. Jonas Kpegba (T/PET.7/386 and Add.1 and 2) and from Messrs. Fritz Bassah and Sam Woapah (T/PET.7/387 and Add.1, T/PET.7/398).

*595th meeting,
9 March 1955.*

1215 (XV). Petition from Mr. Taërou Dorego (T/PET.7/376)

The Trusteeship Council,

Having examined the petition from Mr. Taërou Dorego concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Authority concerned (T/PET.7/376, T/OBS.7/21, T/L.529),

Decides that, as the petition relates to a matter that has been the subject of proceedings in a competent court of the Territory, no recommendation by the Council is called for.

*595th meeting,
9 March 1955.*

1216 (XV). Petitions from Mr. A. W. Norvor (T/PET.7/384) and from the National President of Juvento (T/PET.7/377)

The Trusteeship Council,

Having examined the petitions from Mr. A. W. Norvor and from the National President of Juvento concerning Togoland under French administration in consultation with France as the Administering Author-

ANNEXE

1. Pétition du Vice-Président du Juvento (T/PET.7/369 et Add.1).
2. Pétition du Président national du Juvento (T/PET.7/381 et Add. 1 et 2).
3. Pétition de Mlle Béatrice Dweggah (T/PET.7/388).
4. Pétition de Mme Céline Antoinette Mensah (T/PET.7/389).
5. Pétition du Président national du Juvento (T/PET.7/383).
6. Pétition de M. Nicodème A. Amegah (T/PET.7/380).
7. Pétition de M. Martin Martelot (T/PET.7/402).

*595ème séance,
le 9 mars 1955.*

1214 (XV). Pétition du Secrétaire régional du Togoland Congress, section de Borada (T/PET.7/375)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition du Secrétaire régional du Togoland Congress, section de Borada, concernant le Togo sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du territoire en question (T/PET.7/375, T/OBS.7/21, T/L.529),

1. *Attire l'attention* du pétitionnaire sur les observations de l'Autorité administrante;

2. *Invite* le Secrétaire général à communiquer au pétitionnaire le texte de ses résolutions 1221 (XV) et 1222 (XV) au sujet des pétitions présentées par M. Jonas Kpegba (T/PET.7/386 et Add. 1 et 2) et MM. Fritz Bassah et Sam Woapah (T/PET.7/387 et Add.1, T/PET.7/398).

*595ème séance,
le 9 mars 1955.*

1215 (XV). Pétition de M. Taërou Dorego (T/PET.7/376)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné la pétition de M. Taërou Dorego concernant le Togo sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du territoire en question (T/PET.7/376, T/OBS.7/21, T/L.529),

Décide que, puisque la pétition a trait à une question qui a fait l'objet d'une action judiciaire devant un tribunal compétent du Territoire, elle n'appelle aucune recommandation de sa part.

*595ème séance,
le 9 mars 1955.*

1216 (XV). Pétitions de M. A. W. Norvor (T/PET.7/384) et du Président national du Juvento (T/PET.7/377)

Le Conseil de tutelle,

Ayant examiné les pétitions de M. A. W. Norvor et du Président national du Juvento concernant le Togo sous administration française, en consultation avec la France, Autorité chargée de l'administration du terri-